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Duurzaam | Het papier waarop Werelddier is 
gedrukt, is 100% chloorvrij en is gemaakt van  
materiaal uit goed beheerde, FSC®-gecertificeerde 
bossen en uit gerecyclede materialen. 
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Waarom steunen jullie ons project 
tegen hondsdolheid?
'Het doel van de AFAS Foundation is 
inspireren om beter te doen. Dat betekent 
dat we projecten steunen met een 
grote impact. We focussen op gezond-
heidszorg, onderwijs, internationaal en 
maatschappij. Hondsdolheid is een fatale 
infectieziekte, waardoor er jaarlijks zeker 
tien miljoen honden worden gedood 
en naar schatting 59.000 mensen door 
besmetting sterven. Een belangrijk project 
dus, dat we zien als vliegwiel om een 
brede impact te hebben op dier en mens.'

BIJZONDER FOTOMOMENT
Dit is beer Bardy, die in een 
boom is geklommen en zo heel 
berenopvang Balkasar Sanctuary 
kan overzien. Het ziet er weer 
prachtig uit. Dat was afgelopen 
september wel even anders, want 
de opvang van onze partner 
Bioresource center (BRC) werd 
getroffen door overstromingen. 
Gelukkig konden we, samen met 
jou en andere supporters, helpen: 
rotswanden werden hersteld, 
puin geruimd en verblijven weer 
gerepareerd. Zodat de beren 
weer veilig kunnen slapen, spelen 
en klimmen.

Papier van 
verantwoorde 

herkomst

vragen...3

De aardbeving in Turkije en Syrië heeft 
veel dieren geraakt. Ze zijn gewond of 
dakloos, kunnen moeilijk aan voedsel of 
water komen en zoeken vaak tevergeefs 
naar hun eigenaren.  Zonder hulp is hun 
kans op overleving klein. Lokale noodhulp-
teams zijn dag en nacht in touw om deze 
dieren te helpen. Ze bieden medische 
hulp, brengen dieren naar een veilige 
opvangplek en geven voedsel en water. 
We zijn een actie gestart om deze helden 
bij te staan. Help jij ook mee? Doneer via 

 worldanimalprotection.nl/turkije  

Voorwoord

Ingrijpende beslissingen maken voor anderen 
zonder hun inspraak of toestemming is soms 
onvermijdelijk. Je moet het naar eer en 
geweten doen. Het geval van onze kat was, 
hoe moeilijk het ook voelde, eigenlijk heel 
simpel. Langer wachten verhoogde het risico 
op lijden. Eerder ingrijpen herbergde het 
risico dat we voorbarige conclusies trokken. 
Maar het afscheid van dit prachtige dier, dat 
ooit, twaalf jaar eerder, was komen aanlo-
pen en nooit meer was weggegaan, stemde 
niettemin verdrietig. 

Veel beslissingen zijn echter ingrijpend 
zonder dat mensen het zich realiseren. Er zijn 
zat mensen die een jas met bontkraag kopen 
zonder te beseffen dat het om echt bont gaat 
of hoe een dier daarvoor geleden heeft. En 
bont is dan nog een relatief makkelijk item: 
het springt in het oog en een winterjas koop 
je niet elke dag. Lastiger is het bij voedsel. 
Wat mensen eten heeft een enorme impact 
op dieren en de natuur als geheel. Maar 
hoe kun je van al die consumenten verwach-
ten dat ze te midden van tienduizenden pro-
ducten in de supermarkt dagelijks de juiste 
keuzes maken? Dat ze bij de juiste bank 
bankieren of een vakantie bij een verant-
woordelijke reisorganisatie boeken? 

Hoe belangrijk bewuste keuzes van 
consumenten ook zijn: de uiteindelijke 

verantwoordelijkheid ligt niet bij hen, 
maar bij de bedrijven die de producten 
aanbieden en de financiers en overheden 
die dat mogelijk maken — daar richten 
we ons als World Animal Protection 
dus primair op — maar die zijn alleen in 
beweging te krijgen als we samen een 
vuist maken. 

En soms gooit de natuur alles overhoop, 
zoals bij de aardbeving in Turkije en 
Syrië: een ramp voor mens én dier. Ook 
daar blijken menselijke beslissingen 
echter een grote rol te spelen, want 
door veilig te bouwen is de kans groter 
dat gebouwen blijven staan bij een 
aardbeving. We zijn dankbaar dat we 
via financiële steun van onze supporters 
in Nederland plaatselijke organisaties in 
staat konden stellen belangrijke noodhulp 
aan de dieren in het rampgebied te 
geven. En het toont eens te meer aan dat 
het beter is een probleem te voorkomen 
dan achteraf, letterlijk en figuurlijk, de 
brokstukken op te ruimen.

Het is lente. Onze huisgenoot maakt het 
niet meer mee, maar de wereld is vol van 
dieren die een even goed leven verdienen. 

Dirk-Jan Verdonk, 

Bewuste 
keuzes

Het is lente, maar onze huiskat maakt het niet meer mee. We 
hebben hem eerder dit jaar laten inslapen. Hij was oud en ziek 
en holde achteruit, zonder een reële kans op herstel. Het was de 
goede beslissing en bijtijds genomen om het dier een lijdensweg 
te besparen. Maar toch. Wij beslisten over zijn sterven. Hijzelf had 
er niets over te zeggen. 

aan Bregje Kok van 
de AFAS Foundation. 
De Foundation 
helpt ons om honds
dol heid in Kenia 
tegen te gaan.

Changes lives. Forever

Colofon

Een schokkende trend op sociale media: video’s waarin 
wilde dieren worden mishandeld, met als doel om zo veel 
mogelijk likes te genereren. Dat blijkt uit onderzoek van de 
Social Media Animal Cruelty Coalition (SMACC), waar 
we lid van zijn. Van leeuwenwelpjes met een luier aan tot 
in scène gezette ‘reddingsacties’ waarbij aapjes opzette-
lijk pijn wordt gedaan. We telden het afgelopen jaar 840 
van dit soort video’s, met 97 verschillende diersoorten, 
en dat is nog maar het topje van de ijsberg. We roepen 
socialemediaplatforms op om dergelijke video’s te weren. 

SCHOKKENDE  VIDEOTREND

Leestip

Kirsten Dorrestijn 
neemt je in Het boek 
van de kleine dieren 
(en de wat grotere) 
aan de hand om te laten zien hoe 
mooi de kleinste dieren van Nederland 
zijn. Ze gaat, samen met experts, 
op reportage en beschrijft wat ze 
tegenkomt. Zo gaat ze op zoek naar 
de otter, is ze fan van zweefvliegen en 
is ze benieuwd hoe het met de egel 
gaat. Ze tipt waar je deze dieren kunt 
vinden én hoe je ze kunt helpen. 

Grootse 
kleine dieren

Het boek van de kleine dieren (en 
de wat grotere), Kirsten Dorrestijn. 
Uitgeverij Thomas Rap, ISBN 978 94 
004 0848 7, € 21,99

Hoe helpt AFAS Foundation precies?
'We hebben een bedrag van bijna 
€ 67.000 euro toegekend, met als doel 
om hondsdolheid in de regio Kajiado in 
Kenia uit te roeien vóór 2030.' 

Wat is er al bereikt?
'Er zijn inmiddels vijfduizend honden ge-
vaccineerd, en er worden honderdtwintig 
welzijnswerkers, leraren en ambtenaren 
getraind. Zodat ook andere regio’s en 
landen hondsdolheid kunnen tegengaan, 
delen we de lessen uit dit project op het 
niveau van de Verenigde Naties, via 
United Against Rabies. Daar ben ik meer 
dan trots op!' 

Meer weten over dit project? 
Neem een kijkje op: 

Wil je dit magazine liever alleen 
digitaal ontvangen? Dat kan. 
Ga naar: 

 worldanimalprotection.nl/digitaal 
en laat ons je voorkeuren weten.

 worldanimalprotection.nl/hondsdolheid 

algemeen directeur World Animal Protection Nederland
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Feiten en fabels over… bont
De bontindustrie is wreed en onnodig: dat staat vast. Maar er bestaan nog veel misvattingen over bont. 
Is echt bont altijd duur? En is bont in Nederland verboden of niet? We scheiden de feiten van de fabels. 

Bont komt van nertsen en vossen
FEIT

Nertsen en vossen worden gedood voor 
hun vacht. Maar ook konijnen, wasbeer-
honden, coyotes en chinchilla’s brengen 
hun leven achter tralies door om in een 
bontkraag, jas of muts te worden verwerkt. 
In Azië zijn daarnaast jaarlijks ongeveer 
twee miljoen honden en katten het slacht-
offer van de bontindustrie. En op sommige 
plekken, zoals Namibië, wordt er nog steeds 
op zeehonden gejaagd voor hun pels. 

Bont is een restproduct
FABEL

Dieren worden speciaal gefokt en gedood 
om hun vacht. Bont is dus zeker geen 
restproduct van de vleesindustrie, en de 

'Soms wordt echt 
bont als imitatiebont 

verkocht'

Het afgelopen jaar hebben 
we samen met andere 
dierenwelzijns organisaties 

handtekeningen verzameld voor een 
burgerinitiatief tegen bont in Europa. 
Bij één miljoen handtekeningen zou 
het initiatief op de agenda van de 
Europese Commissie komen… en 
dat is gelukt! Het doel: een verbod 
op de bont productie én verkoop in 
heel Europa, zodat het einde van de 
wereldwijde bontindustrie weer een 
stapje dichterbij komt. 

'Bont is duidelijk immoreel, wreed en barbaars'

Echt bont wordt altijd op het 
kledinglabel vermeld
FABEL

Staat er op het kledinglabel niets over 
bont? Dan kan er toch echt bont in het 
kledingstuk zijn verwerkt. Als een jas uit 
meerdere materialen bestaat en bont niet 
het hoofdmateriaal is, kan het gebeuren 
dat het niet op het label staat. En soms 
wordt echt bont als imitatiebont verkocht. 
In enkele gevallen wordt echt bont met een 
spuitbus bewerkt om het op imitatiebont te 
laten lijken. 

Steeds meer modemerken 
gaan bontvrij
FEIT  

Dat dieren geen modeaccessoire zijn, 
beseffen veel ontwerpers inmiddels ook. 
Onder meer Gucci, Ralph Lauren, Hugo 
Boss, Michael Kors en Armani hebben 
bont voorgoed verbannen. ‘Bont is duide-

lijk immoreel, wreed en barbaars’, zegt 
ontwerper Stella McCartney. Zij heeft 
nooit bont gebruikt in haar collecties, en 
zet zich al jaren publiekelijk in om andere 
modehuizen te overtuigen bontvrij te 
gaan. Ook warenhuizen, zoals Macy’s 
en Bloomingdales, en kledingmerken, 
zoals H&M, Zara, C&A, WE Fashion en 
COS, zijn inmiddels wars van bont. 
Behalve het besef dat de bontindus-
trie wreed is, speelt mee dat alter-
natieve materialen aan popu lariteit 
winnen, én de klant zich uitspreekt 
tegen bont.  

Bont is verboden in 
Nederland
FEIT EN FABEL

Sinds 2021 zijn er geen bontfokkerijen 
meer in Nederland toegestaan. Gelukkig, 
want Nederland was Europa’s een-na-
grootste leverancier van nertsenbont! 

Gek genoeg is de verkoop van bont nog 
wel toegestaan. Dat betekent dat er nog 
steeds dieren voor hun vacht worden 
vastgehouden en gedood ‒ alleen: dan 
in andere landen, zoals in China, waar 
geen regelgeving op het gebied van 
dierenwelzijn bestaat. Daarom willen 
we nu ook aan de verkoop definitief een 
einde maken. 

dieren worden uit het wild gehaald, 
zoals coyotes. Zij komen terecht in een 
wildklem, en zitten daar vaak meerdere 
dagen vast voordat ze worden gedood: 
hongerig, bang en met veel pijn. 

Echt bont is altijd duur
FABEL

Nee, ook een goedkoop kledingstuk 
kan bont van dieren bevatten. Het 
meeste bont dat bedrijven in de Euro-
pese kleding industrie gebruiken komt uit 
Chinese fokkerijen. 
Daar wordt bont op zo’n grote schaal 
geproduceerd, dat het dezelfde prijs kan 
hebben als imitatiebont. Het gaat dan 
vaak om wasbeerhonden. Voor bont van 
honden en katten geldt in Europa een 
importverbod.

omstandigheden waarin ze leven zijn 
afschuwelijk. De dieren zitten vast in kleine, 
draadgazen kooitjes en hebben geen 
ruimte voor hun natuurlijke gedrag. Door 
stress en frustratie komen kannibalisme 
en zelfverminking vaak voor. Sommige 

HEEL 
EUROPA 
BONTVRIJ?

Kijk voor het laatste nieuws over 
Fur Free Europe op: 

 eurogroupforanimals.org/furfreeeurope 
of scan de QRcode

Bedankt voor je steun!
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Dieren in Oekraïne  
Met de hulp van donateurs steunen we wereldwijd verschillende
dierenopvangcentra en projecten. Hierdoor worden dieren 
geholpen die worden gebruikt als product, voor vermaak, 
medicijnen of als huisdier. In deze rubriek nemen we je mee in 
het wel en wee van opvangplekken en geven we updates over 
projecten. Dit keer: Save the Dogs and other Animals.

Op 24 februari 2022 viel Rusland 
Oekraïne binnen. Met gevechten, vluch-
telingen en vele slachtoffers als gevolg. 
Dieren bleken de vergeten slachtoffers, 
maar gelukkig kwamen organisaties snel 
in actie om Oekraïense dieren en hun 
baasjes te helpen. Save the Dogs and 
Other Animals is een van de organisaties 
die we steunen. De organisatie heeft een 
eigen opvang in Roemenië. Af en toe 
vangen ze daar dieren op uit Oekraïne. 
Ook biedt de organisatie benodigdheden 
aan dieren die zijn achtergebleven in 

Oekraïne en aan vluchtelingen met dieren, 
zoals voedsel, warme dekens, honden-
riemen en transportmanden.

Wat het team, en partners in Oekraïne, 
dagelijks meemaken, is eigenlijk niet te 
beschrijven. Dorpen en steden in puin en 
compleet verlaten. Dieren, veelal honden 
en katten, die zijn achtergelaten en 
uitgemergeld op zoek zijn naar een beetje 
voedsel. Of schrijnende gevallen van vluch-
telingen die per vliegtuig vertrekken en hun 
dieren niet mee mogen nemen...

Herenigd
Zoals het schrijnende verhaal van Lidyia 
en haar 14-jarige kat Marisya. Lidyia en 
haar kat maakten een lange en moeilijke 
reis van Oekraïne naar Roemenië om te 
vluchten van de oorlog. Daar zouden ze 
per vliegtuig verder reizen naar Duitsland, 

maar volgens de regels mogen huisdieren 
niet meereizen. Dankzij hulp van Save the 
Dogs hoefde kat Marisya gelukkig niet 
achtergelaten te worden bij het vliegveld, 
maar kon ze terecht bij een opvang in 
de Roemeense stad Cernavoda. Na een 
aantal dagen bracht een medewerker 
geadopteerde honden naar Duitsland 
en kon ook Marisya worden vervoerd. In 
Duitsland werden de twee weer herenigd! 

Ook trof het team veel vluchtelingen 
die met hun dieren naar veiliger oorden 
trokken, zonder ook maar iets bij zich te 
hebben. Geen eten, halsband of transport-
mand. Ze legden gevaarlijke afstanden 
af met doodsbange katten en honden, 
los, in de auto, trein of bus. Zo kwam een 
jong meisje met haar moeder aan bij de 
Roemeense grens met een yorkshireterriër 
in haar armen. Het meisje zette het hondje 
op de grond, maar het paniekerige dier 
rende bijna onder een vrachtwagen. 
Ze kreeg een harnasje van Save the 
Dogs, zodat het drietal de reis veilig 
kon vervolgen. Veel vluchtelingen als dit 
meisje kregen essentiële benodigdheden 
van Save the Dogs om voor hun dieren te 
kunnen zorgen. 

'Anna voerde zo veel 
mogelijk dieren als hij kon. 

Hongerige honden en 
katten vielen op de bakjes 

eten aan'

Direct na het uitbreken van de oorlog bekeek World Animal 
Protection hoe we dieren in Oekraïne te hulp konden schieten. 
We voegden ons onder meer bij het collectief 
Hulp voor dieren in Oekraïne en steunen de 
organisatie Save the Dogs and other Animals. 
Zij zijn nog altijd actief in Oekraïne. 

‘Het is triest, want veel 
gebieden die door de 

Russen zijn ingenomen, 
zijn verlaten’

We zijn inmiddels al meer dan een jaar 
verder, maar de oorlog duurt voort en hulp 
aan dieren blijft noodzakelijk. De meest 
schrijnende verhalen komen van dieren die 
– vaak noodgedwongen – zijn achterge-
laten. In Oekraïense spooksteden dwalen 
dieren rond op zoek naar voedsel, warmte 
of onderdak. Onlangs nog kreeg Save 
the Dogs een dringende oproep van een 
lokale partner. Anna meldde: ‘Vandaag 
wisten we de stad Shirokoye te bereiken, 
drie kilometer van het Russische leger, in 
het gebied Snigirevka. Snigirevka is bevrijd 
en voor dat gebied is dringend veel dieren-
voer nodig.’ Met een bus vol met voedsel 
voor honden en katten ging Anna op pad 
en trof verschillende spooksteden aan met 
doodsbange, achtergelaten dieren. Anna 
voerde zo veel mogelijk dieren als hij kon. 
Hongerige honden en katten stortten zich 
op bakjes met eten tussen het puin. 
Greg van Save the Dogs zegt: ‘Het is zo 
triest. Want veel van de gebieden die door 
de Russen zijn ingenomen, zijn verlaten. 
Het aantal levende, achtergebleven dieren 
stijgt alleen maar.' 

Save the Dogs blijft voedsel en andere 
benodigdheden sturen. Er is al meer dan 
325 ton voedsel gestuurd naar lokale 
opvangplekken en dieren die zich op 
straat bevinden. Eerder al heeft de organi-
satie dertig honden gered uit een opvang 
in Odessa, die werd verwoest door een 
Russische aanval. 

'Dieren, veelal honden en katten, die zijn achtergelaten en 
uitgemergeld op zoek zijn naar een beetje voedsel'

R U B R I E K :  H E T  P R O F I E L

Voor kat Marisya werd goed gezorgd door Save the Dogs and Other Animals

Een reddingswerker voert zo veel mogelijk dieren 
als ze kan.

Hulp blijft hard nodig. Help je mee? 
 worldanimalprotection.nl/oekraine
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Hoe wilde dieren verdwijnen

Een hoog gejank snijdt me door de ziel. Het is afkomstig van een ocelot, een katachtige van 
meer dan een meter lang die hoog op de poten staat. Of eigenlijk: hinkt, want goed lopen kan 
dit prachtige dier niet meer. Met een gebroken poot en een lijf vol hagel is het hier gebracht 
en opgelapt – in deze opvang annex kleine dierentuin aan de zuidkant van de stad Santarém, 
in de Braziliaanse Amazone. 

Het verhaal van de ocelot is, met kleine 
variaties, het verhaal van de meeste dieren 
hier. Het regenwoud waar deze wilde 
dieren hun huis hebben, verdwijnt stukje 
bij beetje. Dat betekent dat ze het bos 
uitkomen – en dan worden beschoten of 
aangereden of verkommeren. In sommige 
gevallen worden ze gevangen om te die-
nen als exotisch huisdier. 

Een jaguar is daar een voorbeeld van. Als 
welpje kwam het met zijn moeder uit het 
oerwoud dat te klein was geworden om in 
te leven. Zijn moeder werd doodgescho-
ten, hij gevangengenomen. Maar toen hij 
te groot werd en daarmee te moeilijk om 
te houden, is hij hier gebracht. Hoewel 
zijn verblijf redelijk ruim bemeten is, is het 
aanzicht deprimerend. Dit prachtige dier 
is veroordeeld tot een leven in gevangen-
schap, want terug uitzetten in de natuur is 
hoogstwaarschijnlijk niet mogelijk. Het dier 
heeft niet geleerd voor zichzelf te zorgen.

Op die akkers worden (genetisch gemodi-
ficeerde) soja en mais verbouwd, bestemd 
voor veevoer. In de haven in Santarém 
wordt die soja op grote zeeschepen 
geladen die de Atlantische Oceaan over-
varen naar Rotterdam en Amsterdam. Via 
deze havens komt de soja Europa binnen, 
waarna het wordt verwerkt in het voer dat 
aan de dieren in de Europese veefabrie-
ken wordt gegeven. (Overigens: de soja 
voor de plantaardige producten in de 
Nederlandse supermarkten komt elders 
vandaan.) Het is een verontrustend idee 
dat het leed van de ocelot en de jaguar 
hier in Brazilië zo rechtstreeks verbonden 
is met het leed van de kippen, varkens en 
koeien in de megastallen van Nederland 
en in andere Europese landen. Leed ver-
bonden door soja. 

Die soja heeft niet alleen ontbossing tot 
gevolg, maar ook de langzame vergifti-
ging van de natuur met pesticiden. Bijen 

en andere insecten worden daar het eerste 
slachtoffer van, maar vervolgens ook 
de dieren die voor hun voedsel van hen 
afhankelijk zijn – of van de planten die niet 
zonder die insecten kunnen. Brazilië is 
’s werelds grootste gebruiker van pesticiden. 
Jaarlijkse omzet: tien miljard dollar. Allerlei 
landbouwgif dat in Europa is verboden 
omdat het te gevaarlijk is, is in de Bra-
ziliaanse soja- en maisteelt toegestaan. 
Desalniettemin is er in Brazilië óók een 
levendige handel in illegale bestrijdings-
middelen. Die worden vanuit China het land 
in gesmokkeld. Volgens een journalist die 
hier onderzoek naar deed, is de illegale 
pesticide handel uitgegroeid tot een van 
’s werelds meest winstgevende en minst 
begrepen criminele ondernemingen.

Op bezoek
De productie van veevoer heeft niet alleen 
verwoestende gevolgen voor de dieren. 
Ik bezocht afgelopen zomer de regio 
van Santarém óók om te spreken met de 

inheemse bewoners van de Amazone 
die door de oprukkende industrie in hun 
bestaan worden bedreigd. 
De ervaring was surrealistisch. Vliegend 
over de Amazone kon ik door het raampje 
de branden met mijn telefoon filmen. Grote 
rookpluimen van stukken bos, die systema-
tisch worden afgebrand om plaats te maken 
voor vleesproductie. Ondertussen vroeg een 
vriendelijke stewardess of ik een kopje thee 
of koffie wilde. De meest kostbare natuur op 
deze wereld stond in brand, recht beneden 
ons, en iedereen in het vliegtuig deed alsof 
er niets aan de hand was. Ik moest denken 
aan een beroemde uitspraak van de dichter 
Willem Kloos van rond 1900: ‘Ik hou van 
de natuur, maar ik moet er wel iets te drin-
ken bij hebben.’ De 21ste-eeuwse variant 
daarvan is dat ik iets te drinken kreeg, terwijl 
voor mijn ogen die natuur in rook opging.

Beneden aangekomen in het regenwoud 
was de situatie omgekeerd. Midden in 

Onze directeur DirkJan Verdonk reisde af naar Brazilië om met eigen ogen te zien welk effect 
ontbossing voor veevoer heeft op de dieren, natuur en bevolking in dat land.

'De meest kostbare natuur op deze wereld 
stond in brand, en iedereen 

deed alsof er niets aan de hand was'

het bos leek de wereld sereen. Het was 
magisch omgeven te zijn door zoveel 
groen: zonlicht dat door de bladeren 
gefilterd binnenviel, de lianen die zich om 
de bomen slingerden, de zoete, voch-
tige geur van de bodem, grote blauwe 
vlinders die ronddansten en, overdag, 
een stilte die af en toe werd onder broken 
door het geritsel van een vallend blad 
of de verre roep van een vogel (na 
zonsondergang ontstak daarentegen 
een luid concert van insecten, kikkers en 
andere dieren) . Maar de mensen die 
hier leefden waren diep doordrongen 
van de bedreigingen waaraan het woud 
blootstaat.

Met dank aan de onvermoeibare Tim 
Boekhout van Solinge, een criminoloog 
gespecialiseerd in misdaden tegen 
bossen, was ik te gast bij een bijeenkomst 
van dertien verschillende inheemse vol-
ken. Jaarlijks delen zij kennis met elkaar 

Verdrongen door veevoer
Ook in de nabije omgeving is geen 
geschikte natuur meer voorradig. Nog niet 
zo lang geleden waren hier eindeloze 
regenwouden; nu is het een landschap 
van uitgestrekte akkers, met hier en daar 
stukken bos. Wat er nog aan natuur rest, is 
versnipperd geraakt, wat funest is voor veel 
wilde dieren. 

>>

Leefgebieden van wilde dieren worden vernietigd om soja voor veevoer te verbouwen

Eindeloze regenwouden hebben plaatsgemaakt 
voor uitgestrekte akkers
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diervriendelijke vakantie
VERVOLG REPORTAGE

Wat is jouw drijfveer?
‘Ik ben opgegroeid op een boerderij, tus-
sen de melkkoeien en slachtstieren. Maar 
in 1997 besloot ik door de varkenspest 
vegetariër te worden, en mijn boerderij 
biologisch te maken. Desondanks bleef ik 
vlees missen, en zo ontstond het idee voor 
De Vegetarische Slager (*een merk voor 
vegetarisch en plantaardig ‘vlees’) .’ 

Dat is heel succesvol. Nu maak je 
plantaardige kaas. Waarom kaas? 
‘Mensen zijn verslaafd aan kaas. Maar 
het plantaardige alternatief is nog beperkt. 
We willen daarom iets maken dat qua 
smaak en voedingswaarde vergelijkbaar of 
beter is. En plantaardig omdat de veehou-
derij, met vlees- en zuivelproductie, niet 
houdbaar en onwenselijk is.’

Waarom is dat onhoudbaar en 
onwenselijk?
‘De problemen van de veehouderij zijn 
heel duidelijk. Natuurlijk vanwege onze 
omgang met de dieren. Daarnaast is het 
een systeem met ongelofelijk veel gevaren 
en nadelen, die een enorme weerslag heb-
ben op onze leefruimte, klimaat, lucht- en 
waterkwaliteit en risico’s op uitbraak van 
ziektes. Om zoveel redenen is het fijn als 
daar een alternatief voor komt. We zouden 

De kaasrevolutie van Korteweg
Ondernemer Jaap Korteweg heeft een doel. En niet zomaar een: 
vlees en zuivel per 2050 grotendeels plantaardig. Je kent hem misschien 
van De Vegetarische Slager, maar nu werkt hij met Those Vegan Cowboys 
aan plantaardige kaas. 

respect moeten hebben voor de eigenheid 
van ieder levend wezen. Een dier ook echt 
een dier laten zijn. Wanneer we kiezen voor 
het nieuwe vlees en zuivel van planten, kan 
dat veel beter.’

Hoe zie je de rol van kaas daarin?
‘Het is moeilijk om je voedingspatroon aan 
te passen als er geen goed alternatief is. 
Mensen vinden het lastig om kaas op te 
geven, en willen dan niet kijken naar wat 
erachter schuilgaat. Voor andere vlees- en 
zuivelproducten zijn al meer goede alter-
natieven op de markt. Het is belangrijk dat 
die er ook voor kaas komen. En daar wordt 
overal ter wereld aan gewerkt. Ik denk dat 
het kan: per 2050 vlees en zuivel overwe-
gend plantaardig.’

Hoe werkt dat: plantaardige 
kaas maken?
‘Om qua smaak écht in de buurt te komen 
van kaas, ontwikkelen we plantaardige 

caseïne. En daar zit de moeilijkheids-
graad. Het is onze onderzoekers in het 
lab nu, na drie jaar, gelukt om caseïne 
te maken, maar het moet nog worden 
doorontwikkeld en het zal nog jaren duren 
voor de eerste kaas daarmee op de markt 
komt.’

Hoe zie je de toekomst?
‘Als het allemaal lukt gaan we opschalen. 
Plantaardige caseïne kan de wereld van 
het zuivel en de kaas veranderen. Naast 
dat het beter is voor dieren, is het proces 
van plantaardige kaas waarschijnlijk 
ook vele malen efficiënter, goedkoper en 
duurzamer dan dierlijke kaas. Wij doen 
ons best en er zijn nog meer partijen mee 
bezig; hopelijk is het een kwestie van tijd. 
Het maakt me niet uit hoe het gebeurt, áls 
het maar gebeurt.’

Lees het hele interview met Jaap Korteweg op 
 worldanimalprotection.nl/kaasrevolutie

INTERVIEW

en bespreken ze hun samenwerking om 
zich te verdedigen tegen de bedrijven die 
hun land inpikken en verwoesten: naast 
de vleesindustrie (verreweg de grootste 
aanjager van ontbossing) ook houtkap- en 
mijnbouwbedrijven. Zo sprak ik met twee 
leden van een team van ‘burgerwachten’ 
die in het uitgestrekte bos patrouilleerden 
om indringers te kunnen signaleren. Die 
bescherming van het regenwoud is niet 
zonder risico’s. De meest recente cijfers, 
over 2021, laten zien dat in dat jaar 26 
natuurbeschermers in Brazilië zijn ver-
moord, van wie de meeste in de Amazone. 
Tim heeft met de inheemse volken een 
eigen organisatie opgezet om hen te hel-
pen het regenwoud te beschermen: Forest 
Forces. Bijvoorbeeld door met GPS-appa-
ratuur aan de autoriteiten de exacte loca-
ties door te geven waar het bos illegaal 
wordt verwoest.

‘Een broer van de jungledieren’
Ook het gesprek met de plaatselijke leider, 
Dada, maakte indruk op me. Hij straalde 
een grote mate van rust en vastberaden-
heid uit, plus een groot verantwoordelijk-
heidsbesef. ‘Wij zijn de kinderen van de 
jungle en de beschermers van de rivier 
en het regenwoud’, verklaarde hij. ‘We 
verdedigen het en we geven het een stem. 
Ik bescherm de dieren omdat ik weet wat 
ze me vertellen. Ze vragen mijn hulp. Ik 
ben een vriend en broer van de jungledie-
ren. Als het regenwoud weg is, sterven de 
dieren en eindigt mijn leven.’

Het was belangrijk met hem te kunnen 
spreken over hoe regelgeving in Neder-
land en Europa en de activiteiten van grote 
bedrijven impact hebben op het leven van 
mensen en dieren in de Amazone. Maar 
ook hoe consumenten in Nederland daar-
aan bijdragen. Zoals hij me op het hart 
drukte: ‘Ik wil tegen iedereen in jouw land 

waar lokale boeren worden weggecon-
curreerd. Dieren zijn overal de dupe. En of 
dat al niet erg genoeg is, levert het boven-
dien winst op voor Rusland en zijn oor-
logsvoering tegen Oekraïne. Want om de 
soja te laten groeien, importeerde Brazilië 
in 2022 grote hoeveelheden Russische 
kunstmest – waardoor Poetins oorlogskas 
wordt gespekt. 

Als me één ding duidelijk is geworden, is 
het dat hulp aan de ocelot, de jaguar en 
de andere wilde dieren die van hun thuis 
worden beroofd, niet genoeg is. Het is 
belangrijk, maar ook dweilen met de kraan 
open. Om dieren te beschermen zullen 
we de oorzaken moeten aanpakken; de 
manier van voedselproductie en -consump-
tie moet wijzigen. Voor World Animal 
Protection betekent dit dat we ons inzetten 
om wetgeving en handelsverdragen te 
veranderen, om bedrijven te bewegen het 
voedsel dat ze verkopen diervriendelijk 
en duurzaam te maken, én om banken 

en beleggers te overtuigen om 
hun geld niet meer in bedrijven 
te stoppen die dierenleed en 
natuurvernietiging veroorzaken, 
maar in bedrijven die overscha-
kelen op voedsel dat dier, mens 
en natuur ten goede komt. 

 Bekijk ook onze videoreportage

zeggen: elke keer dat je een stuk vlees in 
je mond stopt om op te eten, bedenk dan 
dat je helpt de Amazone te vernietigen.’

Dieren beschermen gaat 
door de maag
Tijdens de boottocht over de rivier de 
Tapajós terug naar Santarém werd nog 
eens de schaal duidelijk van de sojahan-
del. Tientallen drijvende containers met 
soja lagen te wachten om overgeladen 
te worden op enorme zeeschepen met 
bestemming Nederland. Het was een 
treffende illustratie van hoe ons voedsel-
systeem volledig uit de hand is gelopen: 
in het meest biodiversiteitsrijke deel van de 
wereld worden leefgebieden van wilde 
dieren vernietigd, om in Nederland de 
megastallen van kippen, varkens en koeien 
te kunnen voeren. Door alle poep en plas 
van deze dieren zitten we in Nederland 
vervolgens met een stikstofcrisis die hier de 
natuur schaadt. En de producten worden 
grotendeels weer naar elders geëxpor-
teerd, deels met dumpprijzen naar Afrika 

'Ons voedselssyteem 
is volledig 

uit de hand gelopen'
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Vos, rode vos of gewone vos: het zijn alle drie benamingen voor het 
prachtige roofdier op de voorkant van dit magazine. Maar ‘gewoon’ is 
deze kleine carnivoor allerminst. 

Dat hij tot twee meter hoog en vijf meter 
ver kan springen, is bijvoorbeeld een 
opvallend talent. Op topsnelheid rent hij 
wel vijftig kilometer per uur. En wist je dat 
vossen kunnen ‘zien’ via het magnetische 
veld van de aarde? Met bewegingen van 
hun kop kunnen ze precies bepalen waar 
hun prooi zich bevindt. 

Die prooi kan van alles zijn; de vos is geen 
kritische eter. Een konijn, muis of haas gaat 
er gemakkelijk in, maar ook regenwormen, 
bessen, egels en insecten eet hij graag. 
Als zijn ogen groter zijn dan zijn maag, 
begraaft de vos de restjes in de grond om 
een andere keer op te eten. Jagen doet 
de vos het liefst alleen, als het schemert 
of in de nacht, al is het geen solitair dier. 

Als ze welpen krijgen, leven ze met een 
groep in een hol en de vaders en moe-
ders zorgen samen voor hun jongen. Ook 
praten vossen met elkaar: door middel van 
hun lichaamshouding en minstens 28 (!) 
verschillende geluiden.  

De vos staat bekend als een slimme, sluwe 
jager, maar valt vaak zelf ten prooi aan de 
jacht, die in Nederland is toegestaan. Ook 
lijdt het dier ernstig in de bontindustrie. In 
Nederland zijn bontfokkerijen verboden, 
maar in landen als Finland, Noorwegen, 
China en de Verenigde Staten worden 
vossen voor hun vacht gefokt en gedood. 
Ze brengen hun leven door in veel te 
krappe kooien en eten slachtafval van kip 
en vis. Ze zullen nooit weten hoe het is om 

Coverdier: de vos 

Geen post meer ontvangen? Bel ons via 088-2680000 of e-mail info@worldanimalprotection.nl. 
Via postfilter.nl meldt u zich af voor reclamepost van organisaties waar u geen donateur van bent of was.

Welkom Delhi! 

De Aziatische olifant werd geboren in Vietnam, maar verhuisde toen 
ze drie jaar was naar de Tsjechische dierentuin Ústí nad Labem. Daar 
bracht Delhi de laatste vier jaar alleen door, nadat haar maatje Kala 
overleed. De dierentuin besloot dat een sociaal dier als de olifant niet 
alleen zou mogen blijven, en vond een geschikt thuis in Frankrijk, bij 
Elephant Haven European Elephant Sanctuary (EHEES). In dit groene, 
glooiende landschap mag Delhi eindelijk van haar rust en veiligheid 
genieten – samen met Gandhi, die sinds 2021 in EHEES woont.

te graven of te rennen... Als de welpjes 
zeven maanden zijn, is hun vacht op z’n 
mooist, en worden ze geëlektrocuteerd of 
soms zelfs levend gevild. 

Het leed dat de bontindustrie veroorzaakt, 
is hartverscheurend. We hopen dat een 
verbod op de bontproductie en -verkoop 
in de EU het verhaal van de vos positief 
helpt veranderen. 

 Lees meer over bont op pagina 4-5.

De eerste olifantenopvang van Europa heeft een tweede 
bewoner verwelkomd: de 39jarige Delhi.


